
Neodrešena domovina. 
—r Zborovanje tolminskega učiteljskega dru

štva. Zborovanje tolminskega učiteljskega društva 
v Tolminu dne 24. maja je bilo precej dobro obi
skano. Po pozdravnem nagovoru predsednika Ra
kovščeka je bil govor o učiteljskem naraščaju. 
Predsednik je poudarjal, kako vzvišena pa tudi 
težka naloga je poverjena učiteljstvu. Le zadostno 
izobraženo učiteljstvo jo more premagovati v ce
loti. Zato obsoja, ker se nastavljajo na učiteljšča 
profesorji, ki ne poznajo našega jezika, tako, da 
učenci pogostokrat napačno razumevajo učno 
snov, ki se jim podaja. Nato da prebrati spome
nico, v kateri so obrazložene sedanje razmere na 
učiteljišču in naše zahteve, ki jih stavimo do te 
šole. Sprejete so bile te resolucije: 1. Razpišejo 
naj se učna mesta na učiteljišču. 2. Ravnatelj pe
dagogija mora biti odličen pedagog in sin našega 
naroda. 3. Nastavljajo naj se taki profesorji, ki 
so zato vsposobljenl in imajo potrebne izpite iz 
učnega jezika. 4. Učiteljišče naj se preseli s pri
hodnjim šolskim letom iz Tolmina v Gorico, kjer 
je zgrajeno v ta namen moderno urejeno šolsko 
poslopje. 5. Država naj razpiše dijakom običajne 
ustanove. — Nato se je govorilo o pristopu Zveze 
k Delavski zbornici. Izzvala se je živahna debata, 
v katero so posezali posebno tovariši Rakovšček, 
Kašca, Oerželj, Ločniškar in Filip Podgornik. 
Predsednik prosi zborovalce naj se ne spuščajo v 
nadaljno debato, ker je nujno potrebno, da se ta
koj izjavijo za ali proti pristopu. Pri glasovanju 
je bil za pristop en glas večine. Sledilo je preda
vanje učitelja Diekonja o čitanki začetnici. Preda
vanje je bilo skrbno sestavljeno in se objavi v 
Učiteljskem listu. Med slučajnostmi je bil govor o 
nekdanjem deželnem učiteljskem društvu in o 
zastalih pavšalih za leto 1917/18. Sprejeti sta tudi 
bili zahtevi, da naj se čimprej skliče seja okraj
nega šolskega sveta in uradna učiteljska konfe
renca. Namesto nagrobnih spomenikov pokojnimi 
učiteljema Fr. Peternelu in Ev. Faganelu se je na
bralo 235 L za stradajočo deco Ant. Stigliča v 
Istri. 

—r Slovensko učit. društvc za Istro je zbo
rovalo dne 6. maja t. L v Ricmanjih pri Trstu. 
Predsednik tov. Venturini otvori zborovanje, kon
štatuje sklepčnost ter predlaga za pomočnika taj
nici tovariša Švaro. Pozdravlja navzoče, posebej 
predsednika »Zveze« tov. Germeka ter druge tr
žačane, tov. Medvediča, predsednika hrvatskega 
društ. ter novopristopivše člane. Omenja dva ža
lostna slučaja, smrt tov. Valentiča, večletnega 
predsednika našega društva ter pok. Puclja, očeta 
našega tovariša, ki je bil vedno odkrit prijatelj 
učiteljstva. Zakliče jima: Slava!« — Povdarja 
potrebo krepke, disciplinirane organizacije ter 
prosi, da bodi naša skrb, da dobro izboljšamo, a 
slabo iztrebimo. Nadalje poroča o poteku štrajka 
in o korakih, ki jih je storil radi zavlačevanja re
gulacije naših plač. Omenja krivice, ki se gode 
posebno starejšemu učiteljstvu pri nakazovanju 
novih plač ter stavi kot drugo točko dnevnega 
reda: »Resolucija radi učiteljskih prejemkov«. — 
Govori o zgodovinsko važnem dogodku, ustano
vitvi » Zveze«, ter povdarja, da gre pač zato naj
večja zasluga tovarišu Kermeku. Svetuje, naj se 
zborovalci danes izrečejo za vstop v »Delavsko 
zbornico«, nadalje naj se izvoli odsek za izven
šolsko delovanje, ter naj se imenuje stalni poro
čevalec za list. Tovariš Medvedič poroča, da so 
hrvatski tovariši sporočili misel ustanovitve enot
nega društva za vso Istro z naslovom: »Društvo 
jugoslovenskih učiteljev v Istri«. Po daljši debati 
se sprejme predlog tov. Leonardisa: Današnji zbor 
naj pooblasti novoizvoljeni odbor, da vstopi v stik 
s hrvatskimi tovariši v svrho osnovanja enotnega 
društva za vso Istro. Za predsednika se zopet so
glasno izvoli tovariš Venturini, za odbornike pa 
tov. Leonardis, Mikuluž, Košutnik in Kabaj. Po 
živahni debati radi učit. prejemkov se je sprejela 
tozadevna resolucija z dodatkom, da odbor stopi 
v stik s hrvatskimi in italijanskimi tovariši, ki naj 
bi dodali na to, da se ustanovi komisija, ki bi vsa
ke tri mesece po potrebi prejemke zvišala, event. 
tudi znižala. Sledija je tretja točka dnevnega re
da: Tov. Leonardis prečita pravila »Delavske 
zbornice«, razlaga sklepe delegacijskega zboro
vanja »Zveze«, po katerih je potrebno, da se iz
reče večina članov za vstop in da se mora večje 
število nasprotnih glasov upoštevati. Vnela se je 
razprava. Razna vprašanja, dvome, mnenja je po
jasnjeval tov. Grmek, a obenem ugotovil težko 
stališče, ki ga ima.pri svojem delovanju kot pred
sednik »Zveze«, ker nima ista za seboj nikake 
cpore. Nato je sledilo glasovanje z listki. — Izid 
glasovanja je bil sledeči: Na 32 glasovih je bilo 
?9 za pristop, a 3 proti. 

—r Učiteljsko društvo za Trst in okolico je 
imelo 16. maja izredni občni zbor na Opčinah z 
edino točko dnevnega reda: Pristop k delavski 
zbornici. Zbirovanje, ki ga je posetilo preko 80 
učiteljev(ic), je otvoril s primernim nagovorom 
društveni predsednik tov. Daneu. Podal je nato 
besedo tov. F. Kleinmavru, ki je prečital obširna 
pravila Delavske zbornice, jih v poljudni besedi 
razložil, opozoril na odstavke, iz katerih je raz
vidno, da bi naša »Zveza« našla ravno v tej sta
novski organizaciji največjo oporo ne samo v do
sego materialnih in moralnih koristi za učiteljski 

stan, ampak tudi v splošno dobro naiejra šolstva. 

Delavska zbornica je po svojih pravilih obvezana 
podpirati tudi kulturne zahteve svojih članov, se
veda v kolikor so pravične napram zahtevam dru
gorodnlh članov. V ekonomskem gibanju se bo 
moralo učiteljstvo res pokoriti njenim določbam, 
a zato dobi precejšen vpliv na delovanje nje 
same. Poročevalec še pojasni določbe § 7, ki pra
vi, da imajo pravico do vstopa v Delavsko zbor
nico vse strokovne organizacije, neglede na nji
hovo narodnost in brez razlike političnih in ver
skih nazorov in zaključi podrobno razpravo z 
željo, da bi biia debata o stvari resna in stvarna. 
Predsednik »Zveze«, tov. A. Germek predlaga, 
naj se o stvari sploh ne debatira. Kdor želi po
jasnila, naj mu ga da tov. poročevalec. Sam, oseb
no, stoji na stališču, da so danes razmere take, 
da ni kaj izbirati. Če je učiteljstvu kaj na tem, da 
ohrani sebe in slovensko šolo, mora v Delavsko 
zbornico. Le s pomočjo slednje bo mogla »Zveza« 
izkazati pri svojem delu tudi pozitivne uspehe. 
Drugače bodo vsi naši napori zaman! Po kratki 
izmenjavi nekaterih misli preide občni zbor na 
glasovanje. Za pristop naše organizacije v De
lavsko zbornico so glasovali vsi pričujoči tova
rlši(ice); protiglasovanje je doseglo le 1 glas. 


